
 

 

 

 

 

 

 
Deltagere: 

• Inger Lauridsen - Sydvestjysk Landboforening 

• Hanne Voetmann - Friluftsrådet 

• Laurids Bjerre – Danmarks Jægerforbund 

• Jan Porsgaard – Varde Sportsfiskerforening 

• Merete Vigen Hansen – Danmarks Naturfredningsforening 

• Per Mikkelsen – Familielandbruget Sydvest 

• Karin Gustausen – Dansk Ornitologisk Forening 

• Lene Frandsen – Vardemuseerne 

• Bjarne Eg – Dansk Akvakultur 

• Morten Vinding - Naturvejlederforeningen Danmark 

• Claus Brink – Formand for Naturparkrådet  

• Preben Friis-Hauge – Formand for Udvalget for Plan og Teknik 

• Finn Ladegaard – Medlem af Udvalget for Plan og Teknik  

• Hans Peter Due – Teknik og Miljøchef 

• Klaus Fries – Centerleder Naturcenteret 

• Tanja Klint – Referent 

• Jan Pedersen – Naturcenteret 

Gæst: 

• Olivier Vryens fra naturcenteret er med i dag  

Afbud:  

• Lisbeth Linding – Landdistriktskonsulent 

• Lasse Frøkjær - NaturKulturVarde 

• Finn Ladegaard – Medlem af Udvalget for Plan og Teknik  

 

 

Dagsorden Referat 
1. Godkendelse af dagsorden  Godkendt  

2. Velkomst og orientering  
/Formanden Preben Friis-Hauge 
 

Preben Friis-Hauge: Varde Kommune ser positivt 
på det forslag Danmarks Naturfredningsforenings 
og Dansk Industri om at give lodsejere et stærkere 
økonomisk incitament til at skabe mere natur. Det 
kan vi se vil være til gavn for både klimaet og 
biodiversiteten. Vi har i VK mange 
fritidsejendomme og hobbylandsbrug, som vil 
være oplagte til at skabe natur, her vil det være 
med til at give incitament. 

   
I forlængelse af det byrådsgrundlag Byrådet har 
udarbejdet, har Byrådet nu afsat penge til 
udmøntning af tiltagene i byrådsgrundlaget. En af 
de ting der er afsat penge til, er at løfte tiltag inden 
for Klima, energiomstilling og biodiversitet. Der er 
afsat 2 mio. over 4 år. Forvaltningen er lige nu er 
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Møde i Grønt Råd 



 

 

ved at se på hvilke tiltag der kan arbejde med og 
input fra rådet modtages gerne. 
Hafniagrunden. Naturstyrelsen har holdt et 
borgermøde den 20/12 22 og har nu inviteret til et 
møde den 16/6 kl. 14-16 hvor de præsenterer 
resultatet at det første møde.   
 
Der har været udskiftning i bestyrelsen hos 
Nationalpark Vadehavet. Sandie Eis Ravn er blevet 
valgt som Varde Kommunes nye repræsentant.  
Den nye formand vil være Flemming Just. 
Derudover vil den politiske sammensætning i den 
nye bestyrelse være: Henning Ravn fra Esbjerg 
Byråd, Mille Renée Larsen fra Fanø Byråd og Karen 
Inger Refslund Andersen fra Tønder 
Kommunalbestyrelse.   
 

3. Dybdepløjning forud for biodiversitets 
projekter, en trussel for skjulte 
fortidsminder.  
/Lene B. Frandsen 
 

Lene Frandsen fortæller om dybdepløjning og 
vigtigheden af at museet bliver inddraget – se 
vedhæftet PowerPoint  
 
Lene Frandsen: I forbindelse med en 
landzonetilladelse opdager man ved Varde 
Museum, at Varde Kommune har anbefalet en 
landmand at dybdebore.  
Der er forståelse for at det er godt hvorfor man 
forsøger at få ”den gamle natur” tilbage igen, men 
det er en dårlig løsning for fortidsminder. Der 
opfordres derfor til at man inddrager muset når 
man anbefaler dybdepløjning som en løsning. 
 
Olivier Vryens:  Varde Kommune har vedtaget en 
pulje til naturpleje og derfor stille flere borgere 
spørgsmål til hvad de kan gøre for at få del af 
puljen og de vil så få forskellige skrivelse omkring 
forskellige løsninger. 
 
Preben Friis-Hauge: Hvordan hænger det sammen 
organisatorisk. Er Varde Museum blevet glemt?  
 
Lene Frandsen: Nej, alt er gået efter bogen. Det 
kræver kun tilladelse, hvis der samtidig søges om 
et tilskud. Men f.eks. juletræsplantager kommer 
ikke forbi museet, fordi at det ikke kræver 
tilladelse og derfor kan der heller ikke gribes ind.  
 
Merete Hansen: Hvor ofte bliver anbefalet af Varde 
Kommune og hvor ofte er det borgere selv som 
tager kontakt.  
 
Oliver Vryens:  Det er oftest henvendelser fra 
lodsejere i forbindelse med naturplejesager og 



 

 

man har anbefalet det i 3-4 sager. Det ville være 
ærgerligt hvis man konsekvent sagde nej i og med 
det er godt for biodiversiteten. En løsning kunne 
være at der tages kontakt til museet når Varde 
Kommune kommer med anbefalinger om 
dybdepløjning.  
 
Preben Friis-Hauge: Der appelleres til et fortsat 
fokus på dialogen omkring dybdepløjning.  
 

4. Processen forud for nedgravning af bio kul 
/Lene B. Frandsen 

Lene fortæller om et forsøg fra Københavns 
universitet, hvor man nedgraver bio kul på en mark 
ved Agerbæk – Se vedhæftet PowerPoint 
 
Lene Frandsen: Forsøget går ud på at man graver 
resterne fra pyrolyse i biogasanlæg, som så skal 
være med til at forbedre jordkvaliteten. Varde 
Muserne var til stede, da man vurderer at det 
kunne være et sted med oldtidsfund.  
Frygten var til en start at der skulle til at graves en 
masse for at jordforbedring, men efter at have 
overværet forskerne er den væk.  
 
Merete Hansen: Vil det sået noget, som man 
derefter ønsker at overvåge?  
 
Lene Frandsen: Man forsøger sig med forskellige 
måder at blande og grave ned på og så overvåges 
det over de næste ti år.  
 
Preben Friis-Hauge: Giver det anledning til en 
ændret procedure eller fortsat dialog?  
 
Lene Frandsen: Det vil ikke være relevant på 
nuværende tidspunkt, men begynder man at få 
sager ind, skal der være opmærksomhed på at 
museet inddraget 
 
Merete Hansen: Hvorfor bliver det gravet så langt 
ned?  
 
Lene Frandsen: Nej, men tror det er for at slippe 
med et lidt giftigt affaldsprodukt.  
 
Inger Lauridsen: Tror at man regner med at det kan 
bruges som gødning og spredes ud, som det bliver i 
dag.  
 
Gennemgået eksempel på nedgravning af bio kul. 
Der er en proces hvor Varde Museet at blive 
orienteret.  



 

 

5. Skiltning ved Skallingen 
/Klaus Bertram Fries og Lene Frandsen 
 

Lene Frandsen: der efterspørges skiltning i forhold 
til hvordan man opfører sig som gæst i en 
Nationalpark. Nogle ting vil f.eks. være okay i 
Vejers, men ikke ved Skallingen.  
 
Klaus Bertram Fries: Der er en dialog i gang mellem 
VK og Naturstyrelsen. Klaus tager det derfor med 
videre til Naturstyrelsen.  
 
Merete: Man har arbejdet med Code og Conduct, 
så det kunne godt bruges. Det er svært at ”skilte” 
sig ud af.  
 
Morten Vinding: Det er et problem, som man har 
kæmpet med det i mange år. Folk er ikke vant til 
begrænsninger i brugen af naturen. Der er ingen 
konsekvenser ved brud på reglerne, hvilket gør det 
svært at opretholde dem.   
 
Preben Friis-Hauge: Der opretholdes en dialog med 
Naturstyrelsen omkring Problemstillingen. Klaus 
Fries tager det med videre. Samtidig vil Merete 
Vigen Hansen tager det op på næste 
brugerrådsmøde  
  

6. Vild med Vilje Varde: Status på VMVV hos 
Varde Kommune. /Klaus Bertram Fries 
 

Merete Hansen: Status på Vild med Vilje Hos VK? 
Hvad er næste tiltag? Skal der udlægges flere vild 
med vilje områder fra den listen som oprindeligt 
var i spil. Punktet er lige så meget Call to action 
som status på Vild med Vilje.  
 
Klaus Fries: Vej og Park har arrangeret en  temadag 
om biodiversitet og Vild med Vilje for alle 
medarbejdere.  Hvor man blandt andet var inde på 
at skabe biodiversitet i bebyggede miljøer.  
 
Merete Hansen: Med en ny naturpolitik, hvad vil 
man politisk. Opmærksomhed på at det ikke kun er 
de igangværende ting som for fokus, men også at 
man kommer i gang med nye ting.  
Skal Vild med Vilje arbejdsgruppe samles igen, for 
at kunne koordinere de mange tråde?  
 
Klaus Fries: Det kunne man godt starte op på igen. 
Tidligere var arbejdsgruppen nedsat i Grøn Råd.  
 
Preben Friis-Hauge: Hvor langt ønsker man at nå 
ud?  
 
Klaus Fries: Arbejdsgruppen består af medlemmer 
fra det grønne råd, som arbejde med forskellige 
spor. F.eks. hvad kan Varde Kommune gøre på 



 

 

egne arealer, aktivere folk i haverne og 
Erhvervsvirksomheder. 
 
Preben Friis-Hauge: Foreslår at Vild med Vilje 
arbejdsgruppen genoplives og at man inddrager en 
driftsperson fra Sig.   
 
Merete Hansen: Mange ting har været aflyst pga. 
Corona, så det kunne være fint at komme i gang 
igen.   
Det er med at få de gode historier ud. Mange ting 
er enten blevet glemt eller er døde pga. 
 
Olivier Vryens: Der er slået en tidsbegrænset 
stilling op, hvor man søger en, som kan arbejde 
med handlingsplan og strategi for bynatur.  
 
Det aftales at man genoptager Vild med vilje 
arbejdsgruppe.  
 

7. Status på vådområde-projekter  
/Klaus Bertram Fries  
57.50 

Preben Friis-Hauge: Efter næsten et år med 
uklarhed omkring erstatningsniveau for de § 3 
beskyttede arealer som indgår i projekterne, er 
dette nu afklaret og vi arbejder sammen med 
landbrugsorganisationerne videre med en række 
projekter.  
Klaus giver en kort gennemgang af hvad Varde 
Kommune arbejde med.  
 
Klaus gennemgår status på de forskellige 
vådområde-projekter – se vedhæftet PowerPoint.  
 
 
Lene Frandsen: Hvordan kommer det til at se når 
man er færdig? Vil det være en sø eller mere 
moseagtigt?  
 
Klaus Fries: Det vil være forskelligt fra sted til sted. 
F.eks. Ulvemosen. Der lukkes dræn som løber ind 
til området, så vandet bliver og næringsstofferne 
bliver omsat, inden de ender i vadehavet.  
  

8. Naturpolitikken  
/Klaus Bertram Fries og Olivier Vryens 
 
 
 

Byrådet har godkendt udkastet til naturpolitikken. 
Og den nu klar til at blive sendt ud i høring. 
 
Olivier er med til mødet i dag, så kan give en 
seneste status – se vedhæftet PowerPoint 
 
Olivier Vryens: Naturpolitikken har været 
præsenteret i Grønt Råd på sidste måde. Den har 



 

 

nu været forbi udvalg og byrådet og man har 
forsøgt at få indskrevet de ønskede kommentarer.  
 
Natur Politiken er sendt til Grønt Råds medlemmer 
den 9. juni 2023. Forventer den er behandles i 
Byrådet august eller september 2023 
 
 
Klaus Fries: Naturpolitikken er i indledningen 
supplerede med en beskrivelse og uddybelse af 
hvad og hvem der var en del af arbejdsgruppen. , 
efter byråd ønske,  
 

9. Kystvandråd  
/Klaus B. Fries  
 

Som en del af seneste landbrugsaftale har 
forligspartierne aftalt at der afsættes 16 mio til 
lokalt funderede analyser af indsatsbehovet for 
vandområder. 
 
Varde Kommune er sekretariats kommune for 
Kystvandrådet for Vadehavet.  
 
Klaus Fries giver en status.  
 
Klaus Fries: Der kigges på om der er noget som 
kunne gøres bedre og hvordan det evt. kunne 
gøres bedre. Der er afsat penge til at der for nogle 
vandområder kan man lave en lokalfunderet 
analyse.  
 
 

10. Eventuelt 
Naturseminar:  
 
 
 
 
 
 
 
 
Snabel og slotsbanken:  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Besigtigelsesmøde  

Der skal findes en dato til Naturseminaret, som 
passer Byrådet.  
Der bliver nedsat en arbejdsgruppe. Ønsker man at 
deltage i planlægningen af årets Naturseminar 
meldes det ind enten til Klaus Fries eller Tanja 
Klint. 
 
 
 
Jan Porsgaard: Der spørges indtil om det ikke skulle 
være vand i de blinde åer til Varde å? For det er 
der ikke.  
 
Klaus Fries: Der er afsat penge til at oprense 
slotsbanken og man har fået dispensationerne til 
det fra Slot og Kulturstyrelsen. Man er ved at 
indhente priser og samtidig er der en dialog med 
Varde Museum omkring de vilkår om overvågning 
og opmåling forinden. Forhåbentlig vil oprensning 
fortsat kunne starte op til efteråret.  
 



 

 

 
 
 
lodperlemuslinger i Varde å 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Den 31. august vil der være tid til besigtigelse, så er 
der gode input, så høres de gerne.  
 
 
Jan Porsgaard: Der spørges indtil en udsendelse fra 
TVsyd. I udsendelsen finder man 
Flodperlemuslinger i Varde å. Kan det passe at de 
har fundet dem, når man nu har søgt efter dem i 
lang tid i Varde å.  
 
Klaus Fries: Man har forsøgt at finde den længe, for 
at Varde å kan genskabes skal man vide hvor i åen 
de befinder sig. Vores bedste bud er at der er tale 
om almindelig malermusling og ikke 
flodperlemusling.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 


